
 

 
 

 
 
 

Uddannelsesudvalget 

Orienteringssager  
 
Til udvalgets møde den 5. december 2016 er følgende orienteringssager: 

 

a) Status på anvendelse af § 16b i folkeskoleloven – konvertering af understøttende 

undervisning til to voksne i fagundervisningen. 

b) Etablering af kombineret 10.klasse – 20/20-model 

c) Orientering om fravalg af frokostordning i daginstitutioner 

d) Orientering om idrætsindsatser på skoleområdet 

e) Orientering om nyt rammeforsøg med fælles ledelse for dagtilbud og skoler med over 300 

elever 

f) På baggrund af henvendelse fra Tonny Borgstrøm gives hermed følgende orientering: 

Orientering om ansøgning om midlertidig byggetilladelse til Skovvej 99 i Korsør – det 

tidligere gæstehus 

 

 
a) Status på anvendelse af § 16b i folkeskoleloven – konvertering af understøttende 

undervisning til to voksne i fagundervisningen. 

Byrådet besluttede den 25. april 2016, at det skal være muligt for kommunens skoler, at anvende § 

16b i folkeskoleloven.  

Bestemmelsen betyder, at skoler har mere frihed til lokalt at tilrettelægge skoledagen, ved at 

nedsætte tiden til den understøttende undervisning for bestemte klasser og flytte 

personaleressourcer fra den understøttende undervisning til fagundervisningen (to-voksenordning). 

 

Byrådet godkendte endvidere, at kompetencen til at godkende dette uddelegeres til de enkelte 

skolebestyrelser, samt at ordningen evalueres ultimo 2016. 

 

Administrationen har vurderet, at det ikke er muligt at udarbejde en effektmåling på den korte 

bane, og derfor gives i stedet en status på, hvor udbredt anvendelsen af bestemmelsen er. 

 

 P.t. anvendes bestemmelsen i større eller mindre omfang på 10 skoler:  

 

 

Skole Årgange/klasser Konverterede timer 

Baggesenskolen 4. - 9. årgang 30 timer årligt 

Broskolen 7. årgang 60 timer årligt 

Eggeslevmagle Skole Bh. kl. - 1. årgang 100 timer årligt 

5.- 9. årgang Specialklasser 150 timer årligt 

Klostermarken skole og 

dagbehandling 

Bh. kl. - 2. årgang 60 timer årligt 

4. + 7.- 9. årgang 30 timer årligt 

Marievangsskolen 7. - 8. årgang 57 timer årligt 

Nymarkskolen Bh. kl. - 9. årgang 30 timer årligt 

Storebæltskolen Bh. kl. - 3. årgang 60 timer årligt 

4. - 6. årgang 20 timer årligt 
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7. - 9. årgang 90 timer årligt 

Søndermarksskolen Bh. kl. - 1. årgang 30 timer årligt 

8. - 9. årgang 60 timer årligt 

Bh. kl. - 3. årgang specialklasser  150 timer årligt 

4. - 9. årgang specialklasser 90 timer årligt 

Tårnborg Skole 4. - 7. årgang 80 timer årligt 

8. - 9. årgang 40 timer årligt 

Vemmelev Skole 4. - 9. årgang 40 timer årligt 

4. - 6. årgang specialklasser 80 timer årligt 

7. - 9. årgang specialklasser 100 timer årligt 

 

 

b) Etablering af kombineret 10. klasse – 20/20-model 

Forliget bag Budget 2017 indeholder punktet ”Flere faglærte unge”. Heri beskrives det, at ”Der skal 

etableres et tæt samarbejde med Selandia om at folde ”20-20 modellen” for et 10. 

klassesamarbejde ud, så vi kan lave en målrettet konkret indsats, der kan animere flere unge til at 

tage en faglært/håndværksmæssig uddannelse især på de områder, hvor der er eller bliver stor 

arbejdskraftmangel indenfor for kort tid”. 

 

Kort beskrevet er 20/20-modellen en model for gennemførelse af 10. klasse, hvor eleven både 

gennemfører de gængse 10. klasses-fag og grundforløb 1, der er første del af en 

erhvervsuddannelse. Hver del tager 20 uger. 

 

Xclass har som følge heraf igangsat 2 linjer efter 20/20-modellen med planlagt opstart i skoleåret 

2017/18. Dette sker, da alle potentielle studieretninger i regi af Xclass skal være oprettet som en 

mulighed på optagelse.dk senest 1. december i år for at være klar til skoleåret 2017/18.  

De to linjer er orienteret mod: 

1. De gymnasierettede elever, der tilbydes en 20/20-klasse med EUX-fagene dansk, engelsk 

og samfundsfag på C-niveau, matematik på E-niveau, erhvervsfagspakken samt en linje. 

2. De EUD orienterede elever, der tilbydes en 20/20-klasse omfattende almindelig EUD-

hovedområde. Her afsluttes dansk på E-niveau, erhvervsfagspakken samt en linje. 

 

Mellem Slagelse Kommune og Selandia indgås en overenskomst mellem de to parter, hvori 

indholdet, organiseringen og finansieringen af 20/20-tilbuddet reguleres. Dette er et krav til 

indgåelse af samarbejde omkring 20/20-ordninger med erhvervsuddannelsesinstitutioner, jf. 

Folkeskolelovens §19e. Overenskomsten om 20/20-modellen kommer dermed til at minde om 

samarbejdet med Selandia omkring EUD10-eleverne, ligeledes i Xclass-regi. 

 

Finansieringen af de to 20/20-linjer tager udgangspunkt i en 50/50-model, hvor Slagelse Kommune 

finansierer de 20 ugers undervisning i den almindelige 10. klasse, og de 20 ugers undervisning i 

grundforløb 1 finansieres af statens taxametertilskud til erhvervsuddannelserne. En eventuel 

brobygning finansieres ligeledes af statens taxametertilskud. 

 

c) Orientering om fravalg af frokostordning i daginstitutioner 
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Folketinget vedtog den 4. juni 2010 loven om en fleksibel frokostordning i daginstitutioner m.v.  

Loven forpligter alle kommuner til at tilbyde et sundt frokostmåltid i daginstitutionerne.  

 

Institutionerne skal hvert andet år træffe beslutning om et eventuelt fravalg af frokostordning.  

 

Forældre i daginstitutionerne har i perioden fra den 3. oktober 2016 til den 18. november 2016 

taget stilling til, om en forældrebetalt frokostordning skal være en del af tilbuddet. Samtlige 

daginstitutioner har sagt ”nej tak” til frokostordning som en del af tilbuddet i 2017 og 2018.  

 

Beslutningen er truffet af et flertal af forældrene i de institutioner, hvor der er fællesledelse og af 

forældrebestyrelserne i de øvrige institutioner. 

 

Næste gang der er lagt op til valg er efteråret 2018. 

 
d)  Orientering om idrætsindsatser på skoleområdet 

DIF og Skolekonference 2016 

20-21.november var Slagelse repræsenteret i en skolekonference, som afholdes af DIF. Det var 

afslutningen på titlen som Rollemodel i forbindelse med åben skole. Slagelse havde oplæg omkring 

partnerskaber med foreninger. 

 

Eliteidrætsklasser: 

Der har været afholdt informationsmøde vedr. 3 optag den 23. november til eliteidrætsklasserne. 

Udover en ny 7. klasse er der 3 ledige pladser i 8. klasse og 2 i 9. klasse. (grundet efterskole) 

Områdets skoler har haft besøg af Kunstklasserne og Eliteidrætsklasserne samlet. 

 

e) Orientering om nyt rammeforsøg med fælles ledelse for dagtilbud og skoler med over 

300 elever 

Ministeriet for Børn, undervisning og Ligestilling har den 22. november udsendt brev om muligheden 

for at ansøge om at indgå i rammeforsøg med fælles ledelse og bestyrelse for dagtilbud og 

folkeskoler med over 300 elever. Ansøgningsfristen er 19. december 2016, og forsøget starter 1. 

januar 2017. Ultimo 2019/primo 2020 tages samlet stilling til resultaterne af forsøget. 

 

Rammeforsøget meldes ud i overensstemmelse med regeringens og KL’s aftale om kommunernes 

økonomi for 2017, og er et tiltag i forbindelse med regelforenkling og afbureaukratisering. 

Forsøget skal sikre, at der i overensstemmelse med lokale ønsker gives bedre mulighed for 

samarbejde på tværs af folkeskole og dagtilbud. Det bliver gennemført med henblik på at få mere 

viden om fælles ledelse og bestyrelse for dagtilbud og folkeskoler med over 300 elever. 

Det er i dag muligt for dagtilbud og folkeskoler med under 300 elever at have fælles ledelse og 

bestyrelse, jf. folkeskolelovens § 24, stk. 3. 

 

Da fristen for at søge om deltagelse i forsøget med navngivne skoler og daginstitutioner er meget 

kort, kan Slagelse Kommune ikke nå at sende en ansøgning. 

 

Administrationen har henvendt sig til Ministeriet om, hvorvidt der er mulighed for at sende en 

ansøgning senere, evt. med deltagelse pr. 1. august 2017. Ministeriet har oplyst, at rammerne for 

det pågældende rammeforsøg ikke umiddelbart kan ændres, herunder ej heller ansøgningsfristen 

den 19. december 2016. Der har dog tidligere, i forhold til udmelding af rammeforsøg, været flere 

ansøgningsrunder, hvorfor dette heller ikke er utænkeligt i forhold til dette rammeforsøg, men det 
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er en beslutning der skal træffes af ministeren. 

 

Et alternativ kunne være, at søge Ministeriet om dispensation fra bestemmelsen på et senere 

tidspunkt, hvilket nok er vanskeligt at få godkendt, samtidig med, at der er et rammeforsøg i gang. 

 

f) På baggrund af henvendelse fra Tonny Borgstrøm gives hermed følgende orientering: 

Orientering om ansøgning om midlertidig byggetilladelse til Skovvej 99 i Korsør – det 

tidligere gæstehus  

I forbindelse med at Center for Kommunale Ejendomme i oktober 2016 ansøger om en 

byggetilladelse til at ændre anvendelsen af et eksisterende skur på Skovvej 99 til en liggehal for de 

børn, der sover udendørs, viser det sig at hovedbygningen på Skovvej 99, aldrig har været ansøgt 

til brug for 0-5 årige. 

 

For at opnå den midlertidige byggetilladelse er der iværksat og gennemført en række tiltag. 

De midlertidige tiltag vurderes sikkerhedsmæssigt på højde med de permanente tiltag, da der stilles 

ekstraordinære krav til brugen af bygningen i den midlertidige periode, som ikke stilles i den 

permanente situation (forbud mod åben ild og levende lys, forbud mod sovende børn på 1. sal og 

krav om ekstra tryksat brandslukningsudstyr på begge etager). 

 

Baggrund: 

Ejendommen Skovvej 99, ligger som nærmeste nabo til den tidligere ”Skolen ved Noret”, beliggende 

Linde Allé 56 Korsør. 

 

I 1995 søges der om tilbygning og indretning af Skovvej 99 som SFO til skolen. I den forbindelse 

blev der udført flere brandmæssige tiltag i bygningen, som på daværende tidspunkt lå ud over de 

lovmæssige krav til en SFO – herunder kan nævnes en brandtrappe i stål fra 1. sal samt et 

Automatisk Branddør Luknings Anlæg (ABDL). 

 

Skolen ved Noret og tilhørende SFO lukkede i 2006, og selve skolebygningerne på Linde Allé er 

efterfølgende benyttet primært som genoptræningscenter for Sundhed & Omsorg. 

 

I 2009 bliver SFO-bygningen på Skovvej 99, taget i brug som et såkaldt ”Gæstehus” for børn (0-2 

år) i Korsør. I den forbindelse er der i bygningsreglementets forstand tale om en 

anvendelsesændring set i forhold til anvendelsen som SFO (børn på 6+ år). Det betyder at der 

allerede i 2009, burde have været søgt om en byggetilladelse, og udført de deraf følgende tiltag i 

bygningen. Det er beklageligvis ikke sket. 

 

I 2014 besluttes Skovvej 99 lukket som ”Gæstehus”. Herefter er bygningen kun i brug på 1. sal til 

noget administrativt personale under dagtilbudsområdet, og dele af stueetagen bruges som legestue 

for dagplejen i Korsør. 

 

Henover foråret 2016 viser kapacitetsanalysen og prognoserne, at der er pres på institutionspladser 

i Korsør, hvorfor Center for Børn og Familie i samråd med Center for Kommunale Ejendomme, 

vælger at tage Skovvej 99 i brug som daginstitution for 0-5 årige. Grundet den faktuelle brug af 

bygningen til ”Gæstehus” for 0-2 årige siden 2009, var ingen opmærksom på den manglende 

byggetilladelse, der skulle have været søgt i 2009. 
 


